
S K I C I  F R A N K A  G E H R Y H O  /  S K E T C H E S  O F  F R A N K  G E H R Y 
–  R E C E N Z E  F I L M U

A K T U A L I T Y

B E T O N  •  T E C H N O L O G I E  •  K O N S T R U K C E  •  S A N A C E    1 / 2 0 0 7 5 9

Režie: Sydney Pollack, 
premiéra v kině Světozor 20. března 2007

Frank Gehry je jeden z mála současných světově proslulých 
architektů, o kterých se dá mluvit jako o umělci a architektovi 
zároveň. Jeho stavby zásadně ovlivnily a ovlivňují vývoj současné 
architektury. Jeho způsob práce, ve kterém skloubil tradiční archi-
tektonické metody s nejmodernějším 3D počítačovým modelo-
váním, je naprosto revoluční. Přestože toto vše bylo popsáno 
v nepřeberném množství publikací, zůstává mnoho z jeho živo-
ta a tvorby tajemstvím. Sydney Pollackovi, režiséru a současně 
kameramanovi celovečerního dokumentu o Franku Gehrym, se 
podařilo mnoho z těchto tajemství poodhalit. 

Pro Pollacka jsou Skici Franka Gehryho prvním dokumentár-
ním filmem. Na jeho námitky, že neumí točit ani dokument, 
ani neví nic o architektuře, odpověděl Gehry slovy: „Proto jsi 
tím perfektním člověkem“. Jejich přátelství je dlouholeté. Byl to 
právě Pollack, který Gehrymu kdysi ukázal, že není třeba se trá-
pit tím, že většinu lidí kvalita díla nezajímá. Že stačí a má smysl 
tvořit pro tu malou část světa, kterou může svým dílem oslovit 
a někam posunout. Pollack prochází filmem s malou kamerou 
na rameni, pokládá otázky, diví se, pozoruje, přemýšlí. Občas je 
ve filmu skrytý, občas viditelný, jako by zastupoval diváka v ži-
vém dialogu s Gehrym. Oba tvůrce spojuje určitý způsob vidě-
ní světa, svobodomyslnost a  přesvědčení, že mohu tvořit coko-
liv jakkoliv, mimo obvyklé postupy, mimo konvence společnos-
ti. Skicovitost, jakási náhodnost a nedotaženost záběrů, až určitá 
kameramanská neumělost, která je ve filmu použita, odpovídá 
názvu dokumentu i Gehryho skicám a jeho přístupu k tvorbě.

Gehry začíná každý projekt velmi pozorným a soustředěným 
kontaktem s klientem, jeho potřebami, požadavky a místem, 
kde se má stavba realizovat. Jako by nasával, očichával, ohle-
dával svými smysly cokoliv, co se v místě děje. Nevyhledává 
zakázky sám, neúčastní se veřejných soutěží. Čeká na to, až ho 
klienti sami osloví a do projektů se pustí pouze tehdy, když si 
s nimi rozumí jako člověk s člověkem. Jeho skici, zdánlivě pri-
mitivní až směšné, jsou prvním vyjádřením pocitů, které v něm 
vyvolalo zadání klienta a jeho vlastní pozorování. Bylo by chy-
bou se domnívat, že Gehry neumí lépe kreslit. Kdysi dávno se 
dokonce živil jako kreslíř, velice brzy si však uvědomil, že tradič-
ní architektonická kresba klouže po povrchu problémů, je maný-
rou a nezobrazuje pro něj to podstatné – pocity. Podařilo se mu 
vypracovat si svůj vlastní kresebný, čmárací záznam těchto poci-
tů, volných asociací pravé poloviny svého mozku, ze kterého 
postupně, krok po kroku, vylupuje návrh budoucího domu.

Na základě prvních Gehryho skic vznikne vždy celá řada pra-
covních modelů domu z papíru, kartónu či dřeva, na kterých 
se svými spolupracovníky dále pracuje a tam a zpět je ověřu-
je a zpřesňuje skicami. Paralelně probíhá ověřování objemo-
vých a programových požadavků klienta pomocí plánů s půdo-
rysy a řezy domu. Přibližně od roku 1992 až 1994 již nepoužívá 
ručně kreslené plány, ale jako první z architektů na světě začal 
ve své kanceláři používat 3D počítačový program Catia, původ-
ně vyvinutý pro letecký průmysl. Hmotové modely jsou pečli-
vě digitalizovány za pomoci prostorového scanneru používané-

ho v medicíně. Digitální záznam modelu se v počítači upravu-
je a vytváří se z něj prostorový digitální model domu, který se 
postupně zpřesňuje a doplňuje informacemi potřebnými pro 
další fáze jeho projektování a realizace. Stavba, jako např. Gug-
genheimovo muzeum, by bez digitálního prostorového mode-
lu nebyla realizovatelná. 

Trvalo mnoho let než se Frank Gehry vypracoval v jednoho 
z nejvýznamnějších světových architektů. Ve filmu jen letmo, 
při řízení auta, zmiňuje své dětství v kanadském Torontu, ban-
krot a nemoc svého otce, přestěhování rodiny za strýcem do 
Los Angeles a dobu, kdy se živil jako řidič nákladního automo-
bilu a po práci chodil do večerních kurzů kreslení a architektu-
ry. Vlastní architektonickou kancelář založil až v roce 1962 a do 
svých 50 let se živil komerčními zakázkami obchodních center 
a kancelářských budov. Více se zmiňuje o životní krizi, do které 
ho přivedl tento způsob života a snaha „být dobrým člověkem“, 
o dlouholetém neuvědomělém zadržování emocí, které se hlá-
sily o slovo častými nekontrolovanými návaly vzteku. Jeho psy-
choanalytik Milton Wexner sice ve filmu říká, že nemá na Gehry-
ho tvorbě žádnou zásluhu, že „pouze otevřel hráz zadržují-
cí povodeň, nic víc“, avšak Gehry se mj. jeho prostřednictvím 
seznámil s mnoha umělci a jejich klienty, kteří se později stali 
i jeho klienty a mecenáši.

Je mimořádně těžké prostřednictvím kamery či jiného média 
vysvětlit podstatu tvořivosti jakéhokoliv umělce. Tvůrčí proces 
je celostní, vzpírá se popisu a analýze. Jakmile se začne krájet, 
ztratí svoji podstatu, své tajemství. Je neverbální a nesdělitelný. 
O tvůrčím procesu Gehryho se tedy v dokumentu dozvídáme 
prostřednictvím záběrů na jeho díla a svědectví jemu blízkých 
osob, přátel, umělců, spolupracovníků či klientů. Pollack kame-
rou navštěvuje všechny Gehryho nejvýznamnější realizace od 
Walt Disney Concert Hall v Los Angeles, přes hokejovou halu 
v Anaheimu, pražský Tančící dům, berlínské ústředí DG Bank až 
po Guggenheimovo muzeum v Bilbau a další. Chvílemi se doku-
ment trochu zacyklí, zpomalí, některá svědectví jsou příliš pozi-
tivní či povrchní, jiná až směšně kritická, to však nijak nesnižu-
je hodnotu filmu. Nejvíce se totiž o Franku Gehrym dovídáme 
přímo prostřednictvím Pollacka a jeho vztahu a dialogu s Ge-
hrym. Toho, jak s ním mluví, jak ho vidí, na co se kouká a co 
vidí. Tento dialog dvou mimořádných lidí, dvou přátel, je důvo-
dem, proč je shlédnutí filmu velkým zážitkem. 
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